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کنترل نامحسوس!

بچهها آنقدر آهسته و پیوسته جلوی چشمانمان مثل دانههای کوچک رشد میکنند و برگ میآورند و تبدیل به نهال

میشوند که گاهی یادمان میرود چقدر سریع بزرگ شدهاند.

محمدعلی شاطری:بچه&zwnj;ها آنقدر آهسته و پیوسته جلوی چشمان&zwnj;مان مثل دانه&zwnj;های کوچک رشد
می&zwnj;کنند و برگ می&zwnj;آورند و تبدیل به نهال می&zwnj;شوند که گاهی یادمان می&zwnj;رود چقدر سریع

بزرگ شده&zwnj;اند.

روزي مي&zwnj;رسد كه به نوجواني مي&zwnj;رسند و تبديل به مردها و زن&zwnj;هاي كوچكي در مقابل چشمانمان
سخت مادرها  و  پدر  براي  كار  دوره  اين  در  گاهي  كه  است  حساسي  دوره  اما  نوجواني  مي&zwnj;شوند. 
مي&zwnj;شود. بچه&zwnj;ها با انواع و اقسام سركشي&zwnj;ها در مقابل والدين مي&zwnj;ايستند و مشكلات
مختلفي را به&zwnj;وجود مي&zwnj;آورند. يكي از مسائل اصلي&zwnj;اي كه والدين در اين سن با نوجوانان دارند
رفیق&zwnj;هايشان همراه و  با دوست  آنها عمدتا  نوجوان است كه  از خانه  برنامه&zwnj;هاي خارج  و  تفريحات 
مي&zwnj;شوند و گاهي در اين&zwnj;باره كار به افراط كشیده مي&zwnj;شود كه در اصطلاح والدين مي&zwnj;گويند
نوجوان ما خیلي اهل رفیق&zwnj;بازي است؛ جايي كه پدر و مادر همراه فرزندشان نیستند و همین باعث ترس و

نگراني والدين مي&zwnj;شود. با ما همراه باشید تا حواشي اين موضوع را بررسي كنیم.

دستپاچه نشويد

مهم&zwnj;ترين چیزي كه بايد پیش از هر چیز حواستان به آن باشد اين است كه دستپاچه نشويد و نگراني و ترس بر
گردش&zwnj;هاي كه  است  درست  اين  نگذارد.  تأثیر  عاقلانه&zwnj;تان  انتخاب  و  تصمیم&zwnj;گیري  قدرت 
بچه&zwnj;ها در دوره نوجواني در خارج از خانه نگران&zwnj;كننده و گاهي هم ترسناك به&zwnj;نظر مي&zwnj;رسد
اما همین كه شما به فكر باشید و سعي كنید عاقلانه فضا را مديريت كنید براي رسیدن به نتیجه مطلوب كافي است و
نگراني بیش از حد و ترس و آَشفتگي فقط كار را خراب&zwnj;تر مي&zwnj;كند. اكثر نوجوانان به&zwnj;خصوص اگر در
خانواده&zwnj;هايي متعادل و سالم زندگي بكنند معمولا اين دوره را بدون مشكل خاصي سپري مي&zwnj;كنند. پس

پیش از هر چیز توكل بر خدا، توجه و دقت و منطق و دوري از اضطراب را فراموش نكنید.

فضاي اطراف فرزندتان را بشناسید

شما بايد با يك برنامه&zwnj;ريزي بلندمدت و حتي از كودكي در يك فضاي صمیمي و دوستانه به فرزندتان بفهمانید كه
بايد دوستان، آشنايان و فضاهايي را كه به آنها مي&zwnj;رود براي شما تعريف كند. پايه اين بحث البته دوستي با
نوجوان و حرف زدن با او است. شما بايد سعي كنید ساعت مشخصي از روز را به نوجوانتان اختصاص دهید و خود را
پیرامون موضوعي و نبايد  اين صحبت همیشه  با فرزندتان صحبت كنید.  تا در فضاي دوستي و محبت  موظف كنید 
هدف&zwnj;دار باشد. بلكه همین عادت صحبت و گفت&zwnj;وگو كردن باعث مي&zwnj;شود كه در درازمدت شما با

جهان اطراف فرزندتان آشنا شويد و بهتر محیط او را بشناسید.

با نوجوانتان همراه شويد

همراهي و رفاقت شما با فرزندتان بهترين فرصتي است كه مي&zwnj;تواند باعث رفع نگراني شما شود. پدري كه
برنامه&zwnj;هاي مشترك ورزشي و تفريحي با فرزند پسر و دوستانش برگزار مي&zwnj;كند يا مادري كه میزبان
جلسات دوستانه دخترش در خانه مي&zwnj;شود، هرچند به ظاهر زحماتي را متحمل مي&zwnj;شود اما در واقع روي
آينده و سلامت فرزند خود سرمايه&zwnj;گذاري مي&zwnj;كند و مستقیما اما نامحسوس و به&zwnj;گونه&zwnj;اي

كه باعث ناراحتي و احساس محدوديت در فرزندش نشود او را كنترل مي&zwnj;كند.

منبع قدرت در خانه شمايید
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داستان&zwnj;ها و افسانه&zwnj;هاي پدرسالاري و مادرسالاري و فرزندسالاري را فراموش كنید. واقعیتي كه بايد به آن
توجه كنید اين است كه تحت هر شرايطي منبع تصمیم&zwnj;گیري و قدرت در خانه شما هستید. البته منظور من از
شما، تركیبي از پدر و مادر است. والدين به&zwnj;عنوان منبع قدرت بايد همیشه تصمیم&zwnj;گیرنده نهايي در خانواده
باشند كه  سالي  و  سن  هر  در  فرزندان  سوي  به  والدين  سمت  از  قدرت  منبع  اين  جابه&zwnj;جايي  باشند. 
آسیب&zwnj;هاي جبران&zwnj;ناپذيري به بار خواهد آورد. البته منظور از منبع قدرت و تصمیم&zwnj;گیري، ديكتاتوري و
خشونت نیست. منظور اين است كه در فرايندي محترمانه و دوستانه نظرات همه خانواده شنیده شود و به آن اهمیت
داده شود اما تصمیم&zwnj;گیرنده نهايي در خانواده پدر و مادر باشند. اين پدر و مادر هستند كه تصمیم مي&zwnj;گیرند
فرزندشان در چه برنامه&zwnj;هايي شركت كند و كجا برود؛ يعني براي هر برنامه&zwnj;اي كه فرزند شما دارد بايد

حتما اجازه پدر يا مادر را داشته باشد و تحت هیچ شرايطي نبايد بدون اجازه والدين برنامه&zwnj;اي برگزار شود.

حد و مرز نوجوانتان را مشخص كنید

گفتیم كه تصمیم&zwnj;گیرنده شمايید. البته كه اينطور است اما بسیار مهم است كه حدود و چارچوب كلي رفتار
فرزندتان را براي او مشخص كنید. فرزند شما بايد بداند در چارچوب خانواده چه رفتارهايي بهنجار و چه رفتارهايي نابهنجار
چه به  خانه  از  ماندن  بیرون  ساعت  خانواده  قوانین  و  برنامه&zwnj;ريزي  در  بداند  بايد  نوجوان  يك  مثلا  است؛ 
كند. پیدا  حضور  خانه  در  بايد  حتما  ساعتي  چه  از  قبل  مثلا  و  مي&zwnj;شود  محدود  ساعت&zwnj;هايي 
خط&zwnj;قرمزهايي مثل رابطه با جنس مخالف، شب در خارج از خانه ماندن، مصرف دخانیات و... بايد كاملا براي او
روشن و واضح باشد و پیش از هر برخوردي مضرات و آسیب&zwnj;هاي آن براي او به&zwnj;صورت غیرمستقیم و
فرزندتان برنامه&zwnj;هاي  در  شما  میزباني  و  همراهي  هم  اينجا  در  باشد.  شده  داده  توضیح  هوشمندانه 

مي&zwnj;تواند ضمن بازتر نشان دادن حد و مرزها آسیب&zwnj;هاي رفتاري مربوط به فرزندتان را مديريت كند.

دوگانه آزادي يا سختگیري؟

حالا شما به&zwnj;عنوان مادر يا پدري كه مي&zwnj;خواهید در خانه هم آزادي به فرزندتان بدهید و هم او را كنترل كنید
چه بايد بكنید؟ براي برگزاري هر برنامه يا حضور در هر جايي فرزند شما بايد از والدين يا يكي از آنها اجازه بگیرد و گرفتن
اين اجازه ضروري است. براي هر موردي كه پیش مي&zwnj;آيد جلسه كوچك و جمع و جوري برگزار كنید. در اين جلسه
نوجوان توضیح مي&zwnj;دهد كه كجا مي&zwnj;خواهد برود و چه كساني همراه او خواهند بود. لازم نیست زياد به
جزئیات حساسیت نشان دهید اما واجب است اطلاعات&zwnj;تان در حدي باشد كه درصورت لزوم بتوانید فرزندتان را
پیدا كنید. پس از توضیحات فرزندتان شما بايد مجوز رفتن يا عدم&zwnj;موافقت&zwnj;تان را اعلام كنید. سعي كنید
مخالفت&zwnj;هايتان ضمن حفظ حد و مرزها و چارچوب&zwnj;ها از هر 3-2 مورد درخواست، يك&zwnj;بار باشد تا حد
تعادل رعايت شود. ضمنا سعي كنید دلیل مخالفت و يا نگراني&zwnj;تان را هم براي فرزندتان توضیح دهید اما قاطعانه بر

تصمیم خود بايستید.

ايستادگي در برابر بي&zwnj;قانوني در عین محبت

اين يك اصل ثابت شده است كه هر اتفاقي كه براي فرزند شما بیفتد و در هرفضايي كه قرار بگیرد، میزان صمیمیت و
محبت شما با او با احتمال سالم و موفق درآمدن او از آن حادثه و اتفاق و آسیب رابطه مستقیم دارد؛ يعني به میزاني كه
شما بتوانید فضاي خانه را در عین اقتدار و قاطعیت، با محبت و دوستي رقم بزنید احتمال آسیب&zwnj;پذيري و لطمه
خوردن فرزندتان در موقعیت&zwnj;هاي مختلف شخصي و اجتماعي كاهش پیدا مي&zwnj;كند. اين البته نافي قاطعیت
و ايستادگي شما در برابر بي&zwnj;قانوني نیست. در عین محبت و دوستي با فرزندتان بايد بي&zwnj;قانوني و
بي&zwnj;توجهي به حد و مرزها و قوانین، جريمه مشخصي داشته باشد. جريمه&zwnj;ها و تنبیه&zwnj;ها هم بايد
شفاف و مشخص باشند؛ مثلا فرض كنید فرزند شما به خانه دوستش رفته و بدون اينكه خبر بدهد و هماهنگ كند به
جاي ساعت 7عصر ساعت 9آمده است. پس از ورود او به خانه ابتدا خودتان را كنترل كنید. داد زدن هیچ كمكي به شما
نمي&zwnj;كند. با قاطعیت به سراغ او برويد. و يادآوري كنید كه 2 ساعت از زمان قرار شما گذشته و باعث نگراني شما
شده است. بعد هم طبق قرار قبلي مثلا او را از استفاده از تلفن همراه محروم كنید يا جلسه بعدي قرار دوستانه او را
لغو كنید يا برنامه&zwnj;هايي از اين دست. ممكن است در ادامه فرزند شما كمي سروصدا به پا كرده و اعتراض كند اما

سعي كنید با محبت و قاطعیت جريمه را عملي كنید.
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